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ABSTRACT

Twenty six plant essential oils and watery plant crude extracts of  twenty four plants widely grown in Egypt were tested for their inhibition effect against the soil-borne fungi of tomato.  The Syzygium aromaticum, Eucalyptus globulus and Majorana hortensis plant essential oils as well as the Ocimum basilicum, Melia azedarach  and Eucalyptus globulus watery plant crude extracts were highly inhibitory (≥80%) for the in vitro linear growth and sporulation of the soil-borne fungi of tomato.  The Jasminum grandiflorum, Jasminum sambac and Citrus aurantium plant essential oils while they exhibited high inhibition effect (i.e. 81.7%, 77% and 65.9% ,respectively) against linear growth, the Jasminum grandiflorum and Citrus aurantium plant essential oils had lower inhibition effect (≤ 44.7%) against sporulation.  The Jasminum sambac, however, inhanced sporulation by 2%.  On the contorary, the Ocimum basilicum and Mentha viridis plant essential oils as well as the Portulaca oleracea, Bougainvillea spectabilis and Lupinus termis plant crude extracts while they exhibited low potential to inhibit the linear growth (10% – 52%), they exhibited higher potential (55% – 69.1%) for sporulation inhibition.  Rest of the tested plant essential oils, i. e. Rosa gallica, Citrus lemon and Nigella sativa plant essential oils as well as the plant crude extracts of Chenopodium album, Amaranthus cruentus, Conyza aegyptiaca, Conyza dioscoroidis , Ammi visnaga, Salix purpurea and Pelargonium graveolens exhibited inhibition of ≤ 26.4% for linear growth and sporulation.  The greenhouse experiment supported the in vitro results.  The obtained effect, however, was much lower.  Suppression mean on the tested tomato cvs. was 68.7% compared to 92.8% (combined data) for the in vitro inhibition mean of the linear growth and sporulation.  The Syzygium aromaticum plant essential oil was the most effective (80.9%) for suppressing the soil-borne fungi in the greenhouse experiment.  This was not significantly different from the Vitavax–Captan effect (81.9%).  Meantime, use of the botanical extracts was reflected in an increase of 47% – 259% dry weight of the infected untreated plants.
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فى دراسة لسته وعشرين من الزيوت الطبيعية والمستخلصات النباتية المائية لأربعة وعشرين من النباتات التي تنمو فى البيئة المصرية، أظهرت الزيوت الطبيعية للنباتات Syzygium aromaticum و Eucalyptus globulus و Majorana hortensis والمستخلصات النباتية للنباتات Ocimum basilicum و Melia azedarach  و Eucalyptus globulus قـدرة عاليـة (≤ 80%) لتثبيط النمو الطولى والتجرثم، معمليا، لفطريات الطماطم المحموله بالتربة هذا وبينما أظهرت الزيوت الطبيعية Jasminum grandiflorum و Jasminum sambac و Citrus aurantium كفاءة عالية لتثبيط النمو الطولى معملياً (81.7% - 77% - 65.9%، على التوالى) فقد أظهرت كفاءة أقل لتثبيط التجرثم (≥ 44.7%) بل أن Jasminum sambac أدى إلى تنشيط التجرثم بنسبة 2%.  وعلى العكس من ذلك فإن الزيوت الطبيعية لـ Ocimum basilicum و Mentha viridis وكذا المستخلصات Portulaca oleracea و Bougainvillea spectabilis و Lupinus termis ثبطت التجرثم بنسبة (10–52%) بينما ثبطت النمو الطولى بنسـبة أعلى (55 – 69.1%) وقد أظهرت الزيوت الطبيعية للنباتات  Rosa gallica و Citrus lemon و Nigella sativa وكذا المستخلصات Chenopodium album و Amaranthus cruentus و Conyza aegyptiaca و Conyza dioscoroidis  و Ammi visnaga و Salix purpurea و Pelargonium graveolens قدرة منخفضة على تثبيط النمو الطولى والتجرثم لم تتعدى 26.4%. وقد تأكدت هذه النتائج تحت ظروف الصوبة الزراعية إلا أن التثبيط الناتج لفطريات الطماطم المحمولة بالتربة على نباتات الطماطم كان أقل إذ لم يتعدى 68.7% فى المتوسط وذلك بالمقارنة بـ 92.8% لهذه المستخلصات المختبرة معملياً. وقد كانت الزيوت الطبيعية للنبات Syzygium aromaticum هى الأكثر كفاءة وقد كان تأثيره     (80.9%) لا يختلف معنوياً عن المعاملة بالمبيد الفطرى فيتافاكس – كانبان (81.9%) على صنف الطماطم Super Strain B. هذا وقد كان التثبيط لشدة المرض على نباتات الطماطم مصحوباً بزيادة فى نمو النباتات المصابة فقد أدت المعاملة بالزيوت الطبيعية والمستخلصات النباتية المختبرة فى الصوبة الزراعية إلى زيادة المادة الجافة (47% - 259%) مما يشجع الإتجاه إلى أستخدام هذه البدائل الطبيعية لمقاومة الفطريات المحمولة بالتربة التى تصيب نباتات الطماطم  فى مصر.
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